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/ EL FET HISTÒRIC /

El turó del castell ha variat molt la seva fisomia
al llarg del darrer segle. De les vinyes
es va passar als garrofers a finals del segle XIX

L'entorn del Castell: molt més de 120 anys d'història

S egurament al principi
van ser vinyes ...

El vi de la Laietania romana
(una zona que actualment se-
rien aproximadament les co-
marques del Maresme, Barce-
lonès, Baix Llobregat, Vallès
Oriental i Vallès Occidental)
era molt consumit a l'antiga
Roma fa dos mil·lennis. Era un
vi econòmic i no d'una gran
qualitat. Probablement Cayo
Trocina Synecdemo, la làpida
funerària del qual veiem a l’es-
glésia del castell, amb un epi-
tafi dedicat a ell per la seva es-
posa Valeria Haliné, molt pos-
siblement es va enriquir grà-
cies al seu comerç. 

Gairebé mil anys després, la
primera cita directa de l'antic
nom de Castelldefels la veiem
en un text de l'any 967. Consta
en la donació d'una vinya que
Ermengarda, esposa de Galí de
Sant Martí (probable governa-
dor comtal de l'Eramprunyà),
va fer a la església de Santa
Maria de Castelldefels.

De fet, els voltants de la ciutat,
fins a més enllà de Cal Ganxo,
ja al Parc del Garraf, es veuen
plens de feixes que van haver
de usar-se durant centenars
d'anys per al cultiu de vinyes.
La ciutat estava plena de ves-
tigis d’antigues premses de vi
fa uns anys i fins i tot el castell
de Castelldefels va tenir una
d'aquestes premses, una de
gàbia, a la qual els seus maso-
vers havien de treure rendi-
ment econòmic gràcies al

cultiu de vinyes possiblement a
la falda de la mateixa muntanya
que envolta el castell, encara que
d'això no tenim imatges. Les pri-
meres apenes tenen 123 anys...

I en el XIX, garrofers ...
Això de les vinyes va acabar amb
la fil·loxera, una plaga d'un in-
secte procedent d'Amèrica del
Nord, que gairebé va acabar amb
totes les d’Europa a partir de
1863. Es van necessitar més de
30 anys per superar la plaga grà-
cies a empelts d'origen americà
que eren resistents a aquestes
larves. A Castelldefels no van re-
tornar. A finals del XIX, donades
les característiques del terreny,
els agricultors de l ciutat van de-
cidir plantar garrofers on abans
hi havia vinyes.

Es per aquesta raó que, des de fi-
nals del segle XIX, les fotografies
de la muntanya del castell la
mostren sempre envoltada de ga-
rrofers, especialment en la part
que ara dóna cap al barri de la
Muntanyeta. Ho corrobora la
imatge de 1897 que mostra el
castell acabat de restaurar pel
banquer Manuel Girona. 

Molts garrofers segueixen sent
visibles en l'actualitat en les
zones enjardinades de la mun-
tanya a banda d’això, i com en
totes les zones periurbanes, els
camps al voltant de la ciutat de
Castelldefels estaven plens de
fruiters. Les zones de pins s'es-
tenien, quan podien, per les
zones de muntanya menys pro-
ductives. Els roures i alzines que-

daven pocs, donat el seu ús per
fusteria, llenya, eines, etc.

Els jardins del castell
i la seva evolució
Amb l'arribada de Manuel Girona
es va produir un altre canvi. Va
decidir reservar per al seu ús una
certa zona del turó i va construir
el mur perimetral que ara envolta

el castell, i que abans de 1897 no
existia. Molt probablement, va
haver d’arreglar la zona que que-
dava dins dels murs, però no
veiem darrera d’ells arbres en les
fotos d’aquell temps.

Algunes fotos aèries de mitjans
del segle XX sí ens mostren els
jardins ja amb arbrat i amb un
camí en corba per facilitar l'as-
cens que anava des de l'actual
porta a la Pl. Del Castell conduïa
fins al pati d'armes.

Això va canviar cap a 1960, quan
l'ajuntament es va fer càrrec de la
gestió dels jardins, després d'un
acord amb la família Girona. Per
fotos aèries, sabem que els jardins
eren iguals al juny de 1960. Al
gener de 1961, ja es veu una
enorme reforma a la part dels jar-
dins, que estan aterrassats, amb
una forma semicircular al final de
cada terrassa. El camí per a vehi-

cles continuava anant des de
la porta inferior en corba per la
dreta fins a la porta del pati del
castell. Però encara no veiem
l'escenari. Podem comprovar,
en canvi, com els jardins van
canviar a l’agost de 1961, per la
festa major, amb la construcció
de l'actual escenari i l'espai ci-
mentat destinat al públic.

Posteriorment, els canvis van
ser bàsicament per la cons-
trucció de la zona de bar i algu-
nes petites reformes, fins
arribar als canvis i millores fruit
de la restauració del castell en-
gegada amb el suport de la Di-
putació de Barcelona desde
1988, així com l’ajardinament
de la muntanya del castell, en
diverses fases, per l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona, que
encara està en marxa. 

Alfonso L�pez Borgo?
�oz

El castell i la muntanya en el seu entorn després de la reforma de Girona de 1897. (Arxiu Municipal)

Foto del castell cap a 1900

Imatge aèria dels jardins del Castell captada al vol de CEFTa de
1947 (CEFTA/ICGC)

Foto dels jardins a l’agost de 1961. (SACE / ICGC)

En l’actualitat, Castelldefels disposa
de 1.695.332,18 m2 d’espais verds, el
doble del que li pertoca per la Llei
d’Urbanisme.
Es tracta d’un dels municipis del Baix
Llobregat amb més metres quadrats
de zona verda per habitant. 

Amb el projecte del sector del Castell
es plantaran 281 arbres.

Castelldefels,
un dels
municipis
amb més
espais verds
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Maria Miranda (PSC) — alcaldessa de Castelldefels

/ L’ESPAI DE L’ALCALDESSA /

L a Festa Major sempre ha estat motiu de celebració, reunió familiar, i orgull de ciutat.
Recordo les primeres Festes que em va tocar viure, de petita, envoltada de família i
amics. Sortíem a jugar als carrers del barri on vaig créixer, Vista Alegre, i passàvem ho-

res asseguts a la porta de casa amb els nostres veïns abans de baixar a la plaça del poble.
Avui, Castelldefels ha crescut fins a esdevenir una ciutat de més de 65.000 habitants. I la
Festa Major ha evolucionat al llarg dels anys, sempre respectant les tradicions populars
que donen identitat al municipi i de la mà d'entitats i associacions: Correfoc, gegants, cer-
cavila, festa Holi, jocs populars, concerts, taller de country, o el partit entre el Vista Alegre
i la UE Castelldefels. Aquest any, a més, gaudirem del sopar de festa major, o l'encesa de
bengales, organitzat per la Federació d'Associacions de Veïns.
En el nostre afany per construir un Castelldefels 100% feminista, tindrem el privilegi d'escol-
tar el pregó de la nostra veïna Amparo Tomé, experta en gènere i educació. Amb un discurs
sobre la societat actual que coincideix amb el nostre missatge principal per a les festes:
Només si dic sí, és si. Per una Festa Major lliure d'agressions sexistes, i lliure de LGTBIfobia.
Un altre motiu d'orgull de Castelldefels és el Pla de Mobilitat Urbana i Sostenible. Com
molts de vostès recordaran, al començament de mandat vam realitzar un procés partici-
patiu perquè tots els veïns i veïnes puguin aportar el seu granet de sorra per millorar la
mobilitat al municipi.
El Pla ja s'està implementant a través d'actuacions com la remodelació de l'Av. Manel Gi-
rona. Són molts els veïns i comerciants de la zona que ens havien comentat la possibilitat
d'eixamplar els carrils de circulació, permetent una major fluïdesa. I així ho hem fet. A
més, també hem eixamplat la zona d'estacionament per a la càrrega i descàrrega i, entre
altres actuacions, hem traslladat el carril bici, que se situarà en un altre carrer (en fase
d'estudi). Consensuat amb la Policia Local, hem elevat un pas de vianants, a l'altura del
carrer General Palafox.
Una remodelació que seguirem completant i que coincideix amb l'actuació a la plaça Joan
XXIII. En les visites als barris a través del programa ‘Alcaldessa Compromesa amb tu’, els
veïns ens havien comentat la possibilitat de renovar la imatge de la plaça. I així ho farem:
en les properes setmanes comptarà amb un nou paviment, jocs per als més petits, bancs
per seure a descansar, entre d'altres novetats.
M'agradaria acabar l'article desitjant una bona Festa Major als nostres veïns. Aquells que
portem anys gaudint-la sabem que són dies especials en un municipi incomparable com
és Castelldefels. Entre tots farem unes festes per al record. Recull la teva banderola de les
festes, penja-la a la balconada, i surt a gaudir en la millor ciutat possible. Orgull de Cas-
telldefels els 365 dies de l'any. ¡Visca la Festa Major! n

CONTACTE: 600 92 96 02 (només whatsapp) / alcaldessa@castelldefels.org

RAMON JOSA

Castelldefels:
Orgullo de ciudad

WHATSAPP DE L’ALCALDESSA
600 929 602

L a Fiesta Mayor siempre ha sido motivo de celebración, reunión familiar, y orgullo de ciudad.
Recuerdo las primeras Fiestas que me tocó vivir, de pequeña, rodeada de familia y amigos.
Salíamos a jugar en las calles del barrio donde crecí, Vista Alegre, y pasábamos horas sen-

tados en la puerta de casa con nuestros vecinos antes de bajar a la plaza del pueblo.
Hoy, Castelldefels ha crecido hasta convertirse en una ciudad de más de 65.000 habitantes. Y la
Fiesta Mayor ha evolucionado a lo largo de los años, siempre respetando las tradiciones popula-
res que dan identidad al municipio y de la mano de entidades y asociaciones: Correfoc, gegants,
cercavila, fiesta holi, juegos populares, conciertos, taller de country, o el partido entre la UD Vista
Alegre y la UE Castelldefels. Este año, además, disfrutaremos de la cena de fiesta mayor, o el en-
cendido de bengalas, organizado por la Federación de Asociaciones de Vecinos.
En nuestro empeño por construir un Castelldefels 100% feminista, tendremos el privilegio de es-
cuchar el pregón de nuestra vecina Amparo Tomé, experta en género y educación. Con un dis-
curso sobre la sociedad actual que coincide con nuestro mensaje principal para las fiestas: Solo
si digo sí, es sí. Por una Fiesta Mayor libre de agresiones sexistas, y libre de LGTBIfobia.
Otro motivo de orgullo de Castelldefels es el Plan de Movilidad Urbana y Sostenible. Como muchos
de ustedes recordarán, a comienzos de mandato realizamos un proceso participativo para que
todos los vecinos y vecinas pudieran aportar su granito de arena para mejorar la movilidad en el
municipio.
El Plan ya se está implementando a través de actuaciones como la remodelación de la Av. Manel
Girona. Son muchos los vecinos y comerciantes de la zona que nos habían comentado la posibili-
dad de ensanchar los carriles de circulación, permitiendo una mayor fluidez. Y así lo hemos
hecho. Además, también hemos ensanchado la zona de estacionamiento para la carga y des-
carga y, entre otras actuaciones, hemos trasladado el carril bici, que se situará en otra calle (en
fase de estudio). Consensuado con la Policía Local, hemos elevado un paso de peatones, a la al-
tura de la c/General Palafox. 
Una remodelación que seguiremos completando y que coincide con la actuación en la plaza Juan
XXIII. En las visitas a los barrios a través del programa Alcaldessa Compromesa amb tu, los veci-
nos nos habían comentado la posibilidad de renovar la imagen de la plaza. Y así lo haremos: En
las próximas semanas contará con un nuevo pavimento, juegos para los más pequeños, bancos
para sentarnos a descansar, entre otras novedades.
Me gustaría acabar el artículo deseando una feliz Fiesta Mayor a nuestros vecinos. Aquellos que
llevamos años disfrutándolas sabemos que son días especiales en un municipio incomparable
como es Castelldefels. Entre todos haremos unas fiestas para el recuerdo: Recoge tu banderola
de las fiestas, cuélgala en el balcón, y sal a disfrutar en la mejor ciudad posible. Orgullo de Cas-
telldefels los 365 días del año. ¡Visca la Festa Major! n

CONTACTO: 600 92 96 02 (solo whatsapp) / alcaldessa@castelldefels.org

Con el objeto de ofrecer un servicio a aquellas personas
que buscan trabajo y a las empresas de nuestra ciudad y
su entorno que necesitan personal, el Centro de Apoyo a la
Economía Local del Ayuntamiento de Castelldefels, La
Guaita, ejerce de mediador gracias a su Bolsa de Trabajo.
Puede informarse sobre las ofertas, que van apareciendo en
los enlaces siguientes, contactando con La Guaita y
mencionando el número de referencia. Consulte las ofertas en: 

castelldefels.org/bolsadetrabajo
castelldefels.org/borsadetreball

+INFO: La Guaita — 93 635 25 75 

setembre - desembre 2018
INSCRIPCIONS per als nous alumnes: del 17 al 28 de setembre

Les inscripcions per als nous alumnes són amb hora concertada
Podeu concertar hora a partir del dia 3 de setembre

Horari d’atenció al públic:
de dilluns a divendres de 9:30 a 13 h

i de dilluns a dijous de 16 a 19 h

Inici dels cursos: 3 i 4 d’octubre

PLACES LIMITADES — INFORMACIÓ: cpnl.cat
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L’Ajuntament desenvolupa el Programa d’Edu-
cació Ambiental (gratuït per a les escoles de

Castelldefels). Aquest programa, de caire anual,
té com a objectius donar a conèixer l'entorn natu-
ral a l'alumnat per a fomentar que el respectin,
l'estimin i adquireixin els hàbits necessaris per a
conservar-lo, fomentar les bones pràctiques pel
que fa al consum, el reciclatge i l'ús sostenible
dels recursos, o el reconeixement de la biodiver-
sitat, oferir a la comunitat educativa recursos i
suport per a treballar els temes ambientals i fer
de les escoles agents comunitaris per afavorir l'a-
prenentatge de l'ús sostenible dels recursos.
Aquest programa és gratuït pels centres educa-
tius de Castelldefels. El curs 2017-2018, més de
240 grups i de 6.300 alumnes han realitzat al-
guna activitat del programa d’Educació Ambiental
a les escoles.  
El Centre d’Activitats Ambientals Cal Ganxo rea-
litza activitats d'educació i sensibilització am-
biental, de coneixement de l'entorn natural, de
ciències naturals i d'astronomia (amb la col·labo-
ració de l'Agrupació Astronòmica de Castellde-
fels). Les activitats s’adrecen tant al públic
general i familiar com als centres educatius. 
Aquest estiu els Casals de Cal Ganxo han com-
plert 21 anys. La seva proposta de lleure educa-
tiu s’ha centrar en oferir als infants la possibilitat

de conèixer els valors de l’entorn natural proper.
Més de 6.000 nens i nenes han passat al llarg de
tot aquest temps. Enguany, el medi natural ha
tornat a ser l'eix conductor del Casal (els incendis
al parc del Garraf, l'aigua, l'energia, la biodiversi-
tat, els recursos naturals i la sensibilització). Cal
Ganxo també acull els “Diumenges Verds”: una
activitat familiar de temática ambiental que es fa
un diumenge al mes (entre setembre i juny).
La Jugateca Ambiental és una altra de les pro-
postes de sensibilització mediambiental. Es
tracta d’un programa que es desenvolupa a la
platja, en col·laboració amb l’AMB, que es porta  a
terme els diumenges al matí entre setembre i
juny. 
L’àrea de Medi Ambient de l’Ajuntament també fa
un seguiment de les 11 escoles que gaudeixen
del segell d’Escola Verda atorgat per la Generali-
tat. A demanda dels centres, es dona continuïtat
a la formació en matèria mediambiental. El pro-
grama d’Escoles Verdes dóna servei a 6.600 es-
colars del municipi. A més, es participa a la Xarxa
d’Escoles Verdes del Baix Llobregat.
L’Ajuntament també participa en la Setmana de
Prevenció de Residus, organitzant el meRRRca-
fels. Es tracta d’un mercat d’articles i objectes de
segona mà que sol comptar amb un centenar de
paradistes i més de 1.000 visitants. n

Per una mobilitat
sostenible

ACTUALITAT04 · agost 2018

Tres anys d’accions per millorar
el medi ambient de Castelldefels

Centenars de persones omplen la plaça de l’Església amb el MeRRRcafels

Nous vehicles elèctrics de la flota municipal 

RAMON JOSA

LA IMPLANTACIÓ DE POLÍTIQUES MEDIAMBIENTALS ACTIVES HA ESTAT UN DELS EIXOS DE L’ACTUACIÓ DEL GOVERN
MUNICIPAL AL LLARG DELS TRES ANYS QUE JA S’HAN COMPLERT DEL MANDAT. LA PRESERVACIÓ I LA MILLORA DELS
ESPAIS VERDS URBANS, L’ESTÍMUL A LA SENSIBILITZACIÓ CIUTADANA, LES ACCIONS PER REDUIR LA CONTAMINACIÓ
ACÚSTICA I ATMOSFÈRICA, LA PROMOCIÓ D’UN MODEL DE MOBILITAT SOSTENIBLE I LA IMPLANTACIÓ D’UN SISTEMA
DE RECOLLIDA DE RESIDUS QUE AFAVOREIXI EL RECICLATGE HAN ESTAT ELS PILARS EN QUÈ S’HA SOSTINGUT
LA SENSIBILITAT MEDIAMBIENTAL MUNICIPAL.

La recuperació de les dunes a
la platja com un entorn natural
valuós, la replantació d’arbres

a tots els barris de la ciutat o la cre-
ació de nous espais verds han estat
l’eix central de la política mediam-
biental en la que portem anys treba-
llant. Tot acompanyat d’una política
de sensibilització mediambiental
ferma a través de campanyes i acti-
vitats dirigides a la ciutadania i als
sectors econòmics de la ciutat, com
venim treballant en el marc del des-
envolupament del nou servei de ne-
teja amb el foment de la recollida
selectiva. Partint de la base que un
dels reptes del segle que vivim és el
d’aturar l’avenç de la destrucció del
planeta com a conseqüència de 
l’activitat humana i que tota petita
acció suma. Bona mostra són la
bona acollida de totes les activitats
de Cal Ganxo i el ser una ciutat on la
majoria de centres educatius són
considerats escola verda per la in-
troducció de mesures positives amb
el medi ambient.
La preservació del medi ambient és
una lluita que implica tothom. Es
tracta d’una prioritat per assegurar
la conservació del planeta i una vida
digna per a les generacions futures.
Treballar per aquest objectiu és una
feina constant i passa per molts as-
pectes de la vida. Tothom podem
contribuir-hi.  

Ramon Morera
(Movem)

Regidor de Medi Ambient 
i Sostenibilitat

Sensibilització mediambiental

L ’ Ajuntament ha aprovat el Pla de Mobili-
tat Urbana Sostenible 2016-2022. Entre

altres objectius, el pla pretén augmentar l'ús de
la bicicleta com a transport habitual, mantenint
i millorant les infraestructures, promoure la
utilització del transport col·lectiu, públic i
privat, fomentar l'ús racional del cotxe, amb
mesures que facilitin l'ús de sistemes de trans-
port més sostenibles i promoguin la intermo-
dalitat, controlar i disminuir els nivells de
contaminació atmosfèrica i acústica provocats
pel trànsit i extendre entre la població la sensi-
bilització i conscienciació ciutadana sobre
els valors de la mobilitat sostenible i segura.
Així mateix, s’ha potenciat la utilització de
vehicles nets, amb bonificacions a l’impost
de vehicles i a la zona verda i blava d’aparca-
ment regulat i l’increment de la flota municipal
de vehicles elèctrics.
D’altra banda, cada any Castelldefels participa
a la Setmana Europea de la Mobilitat Sosteni-
ble i Segura, que se celebra a finals de
setembre (17 a 23), compromís adquirit
com a membre de la Xarxa de Ciutats i Pobles
per la Sostenibilitat. n

U na de les grans apostes en les accions me-
diambientals del govern municipal ha vingut

de la mà de la remunicipalització del servei de ne-
teja viària i recollida de residus. L’Ajuntament, a tra-
vés de l’empresa municipal Serveis Ambientals de
Castelldefels (SAC) ha implantat un nou model de
recollida de residus per afavorir la separació i el re-
ciclatge. Amb la instal·lació dels nous contenidors
s’està aprofitant per reubicar-los i agrupar-los en
illes ecològiques completes (grups de cinc conteni-
dors corresponents a totes les fraccions de residus:
paper, envasos, vidre, matèria orgànica i resta).

El desenvolupament del nou sistema s’ha dut a
terme de manera paral·lela a una campanya de
sensibilització ciutadana sobre la importància
de l’acció quotidiana de separar els residus
i col·locar-los al lloc que els correspon.
Aquesta acció sensibilitzadora sobre
la separació de residus s’ha extès als comer-
ciants, amb una campanya informativa.
Aquesta campanya ha estat prèvia a la implan-
tació de la recollida porta a porta del paper
i el cartró, que s’ampliarà en una segona fase
als envasos, orgànica i resta. n

Foment de la recollida selectiva de residus Una ciutat neta,
un medi ambient millor

L a presència de trastos abandonats a la via
pública és un dels principals obstacles per

arribar a l'objectiu de viure en una ciutat neta.
L'Ajuntament va endegar també una cam-
panya específica per recordar a la ciutadania el
funcionament i mecanisme del sistema de re-
collida de mobles i trastos vells. La iniciativa
ve motivada perquè una part molt important
de les incidències que rep el servei de neteja
remunicipalitzat són precisament per l'aban-
donament de mobles i trastos vells fora del dia
corresponent a cada barri de la ciutat. n

La recuperació de les dunes.
Una platja més natural

D es de la vessant de l’actuació en el territori,
una de les accions més destacades ha es-

tat la recuperació de l’ecosistema dunar de la
platja. Amb la col·laboració de l’Àrea Metropoli-
tana de Barcelona, s’han dut a terme planta-
cions de vegetació pròpia del litoral mediterrani,
l’última de les quals entre la pl. de les Palmeres i
el terme municipal de Gavà, la tardor passada.
Les accions de preservació mediambiental del
litoral han tingut com a recompensa que la
platja de Castelldefels hagi obtingut el distintiu
Biosphere. Es tracta d’una certificació fruit del
suport de Nacions Unides a través de la primera
Conferència Mundial de Turisme Sostenible. n

Foment de fonts
energètiques verdes

E l govern municipal ha potenciat l’ús de l’e-
nergia solar, amb l’entrada en servei de

les plaques de generació d’electricitat al po-
liesportiu de Can Roca i la instal·lació de noves
al pavelló de Can Vinader. n

ORIOL PAGÈS

Els nous contenidors, agrupats en illes ecològiques, van començar a instal·lar-se al barri de Baixador 

En els darrers anys s’ha fet un esforç per
recuperar la vegetació pròpia del litoral 

RAMON JOSA
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Castelldefels atiende a los emprenedores

E l Punto de Atención al Emprendedor (PAE) que
gestiona el Ayuntamiento de Castelldefels a

través del Centro de apoyo a la Economía Local La
Guaita es el punto donde más altas de actividades
empresariales se han tramitado durante el año
2018 en la demarcación de Barcelona, según los da-
tos de la Diputación.  Durante este ejercicio la Guaita
ha dado de alta en 94 actividades, 76 autónomos y
18 sociedades limitadas de diversas actividades.
"La lucha contra el paro es una de las principales
preocupaciones que tenemos desde el primer día

como equipo de gobierno. Si queremos que Castell-
defels crezca, tenemos que poner todas las facili-
dades para impulsar iniciativas que estimulen la
creación de puestos de trabajo", ha señalado la al-
caldesa de Castelldefels, Maria Miranda (PSC).
"Desde La Guaita ponemos en marcha programas
destinados a la autoempleo. Un pilar de nuestra
economía son los pequeños emprendedores que
conforman nuestro tejido empresarial", ha expli-
cado la concejala de Promoción Económica y Fo-
mento del Empleo, Eva López (PSC ). n

E l Ayuntamiento ha restaurado el torreón exterior del Castillo contiguo a la puerta principal de la
entrada ante el riesgo de hundimiento por su deterioro. Para la reconstrucción se han utilizado

las mismas piedras originales y las que se han podido recuperar de otras zonas del Castillo.
Se han respetado asimismo las técnicas originales de construcción que se utilizaban en la termina-
ción de la estructura del torreón. Las obras han tenido una duración de 3 meses y el presupuesto ha
sido de 56.838,52 euros (IVA incluido). n

Las obras del nuevo
equipamiento deportivo de la ciudad
ya están en marcha

/ LAS INSTALACIONES ACOGERÁN AL CLUB DE RUGBY Y A LA UNIÓN DEPORTIVA CASTELLDEFELS, Y TAMBIÉN PODRÁN SER UTILIZADAS POR LA CIUDADANÍA /

ESTE MES DE JULIO HAN COMEN-
ZADO LAS OBRAS DE CONSTRUCCIÓN
DEL NUEVO ESTADIO PITORT
SITUADO ENTRE EL PASEO DE PITORT
Y EL CANAL OLÍMPICO. SE PREVÉ
QUE EL PLAZO FINALIZARÁ EN 7
MESES APROXIMADAMENTE, POR LO
QUE EL EQUIPAMIENTO SERÁ UNA
REALIDAD LA PRÓXIMA PRIMAVERA.
LA INSTALACIÓN ACOGERÁ LA
PRÁCTICA DE RUGBY Y EL FÚTBOL.
ADEMÁS, LA INSTALACIÓN TAMBIÉN
TENDRÁ UNA SALA DE 200 METROS
CUADRADOS QUE PERMITIRÁ UBICAR
LA ACTIVIDAD DEL CLUB LOCAL
DE TENIS DE MESA.

L a construcción comprende un edi-
ficio con dos plantas. La primera
tendrá una superficie de 545,60

m2 y la segunda un total de 580,70 m2. El
espacio que se dedicará a la práctica de-
portiva tiene unas dimensiones de 7.480
m2 y una superficie verde de 2.263 m2.

Espacios compartidos por clubes
de la ciudad
El espacio que se dedicará a la práctica
de deportes constará de un campo de
rugby, otro para la práctica de fútbol-11 y
dos campos de fútbol-7. Estos espacios
serán utilizados por el CRUC, el club de
rugby de Castelldefels y por el club de fút-
bol Unión Deportiva Castelldefels. El club
de tenis de mesa de la ciudad también se
trasladará a la nueva instalación. Concre-
tamente tendrá sus dependencias en una
sala de 200 metros cuadrados aproxima-
damente donde podrá hacer sus entrena-
mientos y jugar sus torneos.
El presupuesto final de las obras ascen-
derá a aproximadamente 2,5 millones de
euros, los cuales los asumirá íntegra-

El mundo del deporte en Castellde-
fels está de enhorabuena. El tra-
bajo diario con entidades, clubes y

representantes del deporte nos permi-
ten conocer las necesidades de este
ámbito en la ciudad, y trabajar para
plantear soluciones.
Coincidimos en destacar que Castellde-
fels necesita una nueva instalación de-
portiva. Las entidades crecen y cada
vez somos más vecinos y vecinas los
que practicamos deporte en la ciudad.
Por este motivo, con la nueva instala-
ción ganamos espacio y por lo tanto
ampliamos la oferta deportiva de la ciu-
dad, acogiendo la práctica de rugby, 
fútbol, y tenis de mesa, además de 
oficinas para entidades o almacenes.
Gracias a todos los que han colaborado
para hacer realidad el proyecto, y que
supone una nueva oportunidad para
que Castelldefels siga creciendo. Un
nuevo escenario donde jóvenes y no
tan jóvenes sigan formándose como
personas de la mano del deporte. 
Adquiriendo valores como el trabajo en
equipo, el compañerismo, la solidaridad,
la superación personal o el sentimiento
de colectividad. 
¡Castelldefels es deporte los 365 días
del año!

Nico Cerpa
(PSC)

Regidor d’Esports

mente el British School Barcelona a cam-
bio de poder hacer uso de las mismas du-
rante los días lectivos del calendario
escolar y en horario igualmente escolar
durante un período de 30 años. n

Restaurado el torreón del Castillo

Abans Després

EL EQUIPAMIENTO
DEPORTIVO DE PITORT

Campo central de rugby.
Campo central de fútbol.
Dos campos transversales
de fútbol-7
Sala multiusos de 200 m2
6 vestuarios de equipos
y dos de árbitros.
Oficinas para entidades.
Aula o sala de reuniones
de 65 m2.
Almacenes, gradas y resto
de instalaciones 
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Aprovat de manera
definitiva el Pla
de Mobilitat Urbana

L’ ajuntament de Castelldefels va
aprovar de manera definitiva,
en el ple corresponent al mes de

juliol, el Pla de Mobilitat Urbana Sostenible
(PMUS) 2016-2022. Aquest pla és un docu-
ment bàsic que configura l’estratègia de
mobilitat sostenible del municipi i contem-
pla un decàleg d’actuacions sobre el trans-
port públic, la moblitat a peu o en bicicleta,
el transport de mercaderies, l’aparcament i
l’ús racional del cotxe, entre d’altres (veure
quadre adjunt).

Un dels eixos centrals del PMUS és la dismi-
nució de la contaminació atmosférica i
acústica. Castelldefels, com la majoria de
municipis de l’àrea metropolitana de Barce-
lona,  s’inclou dins les Zones de Protecció
Especial de l’Ambient Atmosfèric (ZPEAA),
que precisament estableix l’obligatorietat
de redactar un PMUS i adoptar mesures per
disminuir els efectes contaminants s atra-

vés dels plans de mobilitat urbana.

Propostes fruït de la participació
el consens

El PMUS és el fruit del treball dels tècnics
municipals i les aportacions que els
agents socials, col·lectius, entitats i ciuta-
dania van realitzar en les quatre sessions
participatives de la Taula de Mobilitat ce-
lebrades durant el primer semestre del
2016. En aquesta Taula es van trobar els
diferents agents públics i socials que te-
nien alguna cosa a dir sobre aquest tema,
per tal de consensuar tant els objectius
com les accions.  Del total de propostes
presentades, el document va recollir un
73% (un 31% de les quals ja estaven con-
templades. Un 14% de les propostes no
eren competència específica del PMUS,
per tantvan ser traslladades a altres de-
partaments o organismes. Finalment un
13% van ser desestimades. n

EL PLE DE L'AJUNTAMENT HA APROVAT DE MANERA DEFINITIVA EL PLA DE MOBI-
LITAT URBANA SOSTENIBLE (PMUS) DE CASTELLDEFELS, EL DOCUMENT MARC QUE
PREVEU UN CONJUNT DE MESURES A APLICAR FINS L’ANY 2022 PER AFAVORIR UN
MODEL DE MOBILITAT SEGURA I SOSTENIBLE DES DEL PUNT DE VISTA AMBIENTAL.

Xavier Amate
(PDeCAT)

Regidor de Territori,
Mobilitat i Platges

E l pla de mobilitat  afecta a tota la ciutat en
vista global però també en visió concreta
en cada barri. 

Ha sigut un procés participatiu on la ciutadania
a la taula de mobilitat va donar el seu parer i a
més  les reunions amb les associacions de

veïns, les regidories de barri han ajudat a fer
una millor mobilitat entre tots. 
Aquest pla és del 2006, dins havien projectes
actuals i més que em sumat: Av Pineda, canvis
de parades, noves marquesines i indicadors de
pas, autobusos exprés, noves zones d’aparca-
ment , entre elles el Park and ride, zones 30 ,
millores carril bus, camins escolars, etc
Tenim molta feina a fer encara, i poc a poc estem
intentant recuperar cada vegada més espais per
tenir una ciutat on es pugui passejar a peu, en
bicicleta i que al mateix temps hagi espai pel
transport públic i privat. 

Durante este mes de julio se han
llevado a cabo las obras para re-
modelar la avenida Manuel Gi-

rona que ya cuenta con una nueva pavi-
mentación en el tramo comprendido en-
tre la plaza Joan XXXIII y la calle Major.
Los trabajos han supuesto además la
construcción de un paso elevado a la al-
tura de la calle General Palafox.

Por otra parte, el carril bici existente en
Manuel Girona, que funcionaba hasta
ahora de conexión entre la rambla Blas
Infante y la plaza Colón y avenida del
Canal, será sustituido por otro en una
calle alternativa (en fase de estudio)
para continuar garantizando la conexión
playa-montaña en bicicleta. n

Nueva pavimentación
en la avenida Manuel Girona
entre la plaza XXXIIIA quest mes ha finalitzat la fase de

recollida de propostes del pro-
jecte de Pressupostos Participa-

tius 2018. S'han rebut més de 220 idees
procedents de la ciutadania de Castellde-
fels, entitats, comerciants...
En aquest moment, i fins al 14 de setembre,
els Pressupostos Participatius es
troben a la fase d'estudi, ordenant
les propostes per temàtiques i estu-
diant els criteris de viabilitat per co-
nèixer si la resolució de la proposta
està dintre de l'àmbit de les compe-
tències de l'Ajuntament, i si el seu
pressupost entra dintre dels parà-
metres del projecte, entre d'altres
criteris. Cal recordar que l'Ajunta-
ment té una limitació segons la tipo-
logia d'actuacions.
El passat 25 de juliol va tenir lloc la
segona trobada veïnal, on van parti-
cipar més de 20 persones, represen-
tants d'entitats i associacions, i

ciutadania que també van presentar diver-
ses propostes. L'objectiu va ser compartir
informació, treballar conjuntament per unifi-
car i definir les propostes complementàries
per  continuar treballant en l'elaboració d'un
únic llistat que es presentarà a votació ciuta-
dana a la segona quinzena de setembre. n

Els Pressupostos Participatius 2018, en fase
d'estudi després de rebre més de 220 idees











227 persones van
participar a la Marató
de Sang de Castelldefels

Las obras de ampliación del
hospital de Viladecans, en marcha

U na vez terminado, el nuevo edifi-
cio permitirá una mejora sustan-
cial del servicio ya que se pasará

de las habitaciones de cuatro camas que
hay en la actualidad en habitaciones de
uno y dos camas. En total el camas dispo-
nibles pasarán de los 117 actuales a 154.
El número de quirófanos también au-
menta de 5 a 7 así como las salas de ex-
ploraciones (66) y los boxes de urgencias
(38). Además aumentan en 13 las plazas
de que dispondrá el hospital de día.
"Las obras de ampliación del Hospital de
Viladecans son una muy buena noticia.
Llevamos muchos años reivindicando la
necesidad de ampliar el Hospital, y la
hemos defendido tantas veces como ha
hecho falta. Gracias a la ciudadanía, pro-
fesionales del centro, Generalitat, a repre-
sentantes de diferentes Ayuntamiento ",
explica la alcaldesa de Castelldefels,
Maria Miranda (PSC). "Juntos, juntas, se-
guiremos trabajando para garantizar una
sanidad pública de calidad. Debemos
tener claro que queremos ciudades donde
las personas son protagonistas y, por
tanto, con la salud no se juega".
El plazo estimado de ejecución de obras es
aproximadamente de 4 años y 6 meses, a
los que habrá que añadir un periodo para la
puesta en funcionamiento. Durante este
tiempo, se mantendrá la actividad habitual
del centro, minimizando las afectaciones
para los usuarios. Las obras se realizarán
por fases. Durante la primera, que tendrá
una duración prevista de 6 meses, se tras-
ladarán aquellas dependencias del centro
que ocupan espacios que serán derribados
para poder construir el nuevo edificio del
hospital. Durante esta fase se cerrará par-
cialmente el parking de vehículos del hos-
pital y se habilitarán nuevos accesos.
También se construirá una nueva rampa de
acceso a urgencias para las ambulancias y
se adaptará la zona logística del hospital
(almacén, lavandería, residuos, etc). 
Una vez reubicados los espacios afecta-
dos se construirá el nuevo edificio. La su-
perficie de la actuación, incluyendo obra
nueva y reforma, será de 40.802 m2. Las
obras suponen una inversión total de
60,67 millones €.
El nuevo edificio, previsto en la Avenida
del Milenario, se destinará en su mayor
parte a usos asistenciales, mientras que

/ TENDRÁ MÁS CAMAS , QUIROFANOS Y BOXES DE URGENCIAS Y LAS HABITACIONES SERÁN DE UNA O DOS CAMAS

en las instalaciones actuales se manten-
drán las consultas externas y se utiliza-
rán para usos administrativos y no
asistenciales. El edificio histórico aco-
gerá dependencias administrativas y no

asistenciales. Además, se crearán espa-
cios ajardinados entre edificios, lo que
contribuirá a unas buenas condiciones
ambientales que favorezcan el bienestar
de pacientes y profesionales. n
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L a superexperiència de la donació de
sang. Molt més del que dones. Amb

aquest lema, el Banc de Sang convidava en-
guany a viure la sensació de donar sang.
Aquesta va ser la idea central de la Marató de
Sang de Castelldefels, que es va celebrar el
passat 25 de juliol al centre municipal Frederic
Mompou. La Marató, organitzada pel Banc de
Sangs i Teixits, va comptar amb la col·laboració
de l'Ajuntament de Castelldefels, l'Associació
de Donants de Sang del Baix Llobregat i Creu
Roja. En total es van registrar 227 donacions
de les quals es podran beneficiar més de 672
pacients. n

Àlex Company
(CSPot)

Regidor de Salut i Consum

HAN SIDO MUCHOS AÑOS DE ESPERA, DE REIVINDICACIONES VECINALES Y DE LOS AYUNTAMIENTOS, PERO YA ESTÁN AQUÍ.
LAS OBRAS DE AMPLIACIÓN DEL HOSPITAL DE VILADECANS, QUE DA SERVICIO A LA CIUDADANÍA DE CASTELLDEFELS,
EMPEZARON EL PASADO 16 DE JULIO. EL NUEVO HOSPITAL DE VILADECANS PERMITIRÁ TRIPLICAR LA SUPERFICIE ACTUAL,
AUMENTAR LA CAPACIDAD RESOLUTIVA Y CONSEGUIR MEJORAS EN EL CONFORT DE PACIENTES Y PROFESIONALES.

Imagen recreada por ordenador de los accesos al nuevo hospital

La alcaldesa María Miranda, y el concejal de Salud y Consumo, Àlex Company, junto a la consejera de Sani-
dad de la Generalitat, Alba Vergés, y los alcaldes y otros representantes políticos de los municipios del
ámbito del hospital de Viladecans tras el acto de anuncio del inicio de las obras

C reu Roja continua amb el seu compromís de
estar a prop de les persones, especialment

d'aquelles que més ho necessiten.  Més de 3.350
persones van rebre el 2017 el suport de la Creu
Roja a Castelldefels-Gavà-Begues, amb 20.587 in-
tervencions realitzades. Per a Lidia Lanuza, presi-
denta de Creu Roja a Castelldefels-Gavà-Begues,
“els resultats del darrer any representen molt
més que xifres. Són fruit de la dedicació del vo-
luntariat, la feina del personal tècnic, la solidari-

tat dels més de 3.000 socis i sòcies, la participa-
ció de les empreses del territori, la col·laboració
de les administracions...”.

L'acte de presentación dels resultats va comptar
amb la participació de l'alcaldessa de Castellde-
fels, Maria Miranda (PSC), la regidora de Serveis
Socials i Dependència, Isabel Cabello (CSPOT), i la
regidora de Promoció Econòmica i Foment de l'O-
cupació, Eva López (PSC). n

L’alcaldessa Maria Miranda en un moment de la seva intervenció davant l’assemblea anual de Creu Roja

Creu Roja va atendre a més de 3.350 persones
l'any 2017
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La sanitat publica del segle XXI

S i, hem tingut qu'arribar fins al segle
XXI per veure finalment l'ampliació i
dignificació, del nostre hospital de re-

ferència a Viladecans.
Molts anys de lluita compartida entre ajunta-
ments i ciutadania, han finalment estat re-
compensats.
Des de que varem assumir la regidoria de
Salut, dignificar i millorar l'atenció medica ha
sigut una de les nostres principals prioritats
responent així a la forta demanda social.
Però també, tenim molta sort de tenir una
ciutadania castelldefelenca, altruista i sem-
pre disposada a donar sense esperar res a
canvi. Aquest any, la Marató de Donació de
Sang ha superat les expectatives.
Gairebé unes 230 dones i homes de la nostra
ciutat, van entregar, el que segurament és
una de les coses mes valuoses que té una
persona, la seva sang.
Perquè la sang és vida. I així els hi han fet
saber, a totes les persones que van donar
sang, envían-los uns SMS, informant-los de
quantes persones s'han pogut beneficiar.
Calant 1.000 litres cada dia, i donar sang ha
d'esdevenir més un hàbit, que no una activi-
tat de solidaritat puntual i extraordinària. n



Famílies de Castelldefels atenen infants
bielorussos i saharauis
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I nvestigadors del grup de recerca del
Quaternari-SERP de la UB han desco-
bert a Castelldefels un esquelet de ri-

noceront d'uns 160.000 anys d'antiguitat,
pertanyent a una espècie ja extingida
(Stephanorhinus hundsheimen?
sis) i que seria similar als actuals rinoce-
ronts negres africans. La troballa ha tingut
lloc precisament a l'anomenada cova del
Rinoceront, un jaciment on el 2015 ja s'ha-
vien trobat dos esquelets d'aquesta espè-
cie animal.
Les restes inclouen les dues extremitats
anteriors, les costelles, part de la columna
vertebral i el crani amb les dues mandíbu-
les. Els investigadors suposen que l'animal
probablement va caure de manera acciden-
tal a la cova del Rinoceront, on va morir al
quedar-hi atrapat
"Les troballes a la Cova del Rinoceront, din-
tre del món científic, acostumen a ser molt
importants i ens expliquen la història i la
prehistòria del nostre municipi. Ens donen
moltíssima informació a més de l'orgull de
comptar amb un jaciment tan enriquidor",

Descobert a Castelldefels un
esquelet d'una espècie extingida
de rinoceront de fa 160.000 anys

valora l'alcaldessa Maria Miranda (PSC). 
Un jaciment singular
a la conca mediterrània
La cova del Rinoceront és un jaciment ar-
queològic que presenta una llarga se-
qüència cronològica que abraça des dels
200.000 fins als 80.000 anys d'antigui-
tat. A la conca mediterrània són molt es-
cassos els jaciments d'aquest període
amb una seqüència estratigràfica tan
completa. En el jaciment hi ha una gran
quantitat de restes de fauna en un
excel·lent estat de preservació. L'any
2012 s'hi va descobrir un esquelet d'una
cria d'elefant, i el 2015 dos esquelets de
rinoceronts joves. 
Les restes s'extrauran de la cova aquest
estiu i posteriorment seran estudiades
pels investigadors. L'Ajuntament preveu
la realització d'una exposició en què es
puguin veure part dels esquelets trobats
en les excavacions arqueològiques.
Les excavacions arqueològiques formen
part d’un projecte d’investigació del Grup
de Recerca del Quaternari-SERP de la Uni-

Continuen les programacions estival de música
i cinema a l’aire lliure

D urant el mes d’agost continua la programa-
ció músical de la Nit entre Palmeres, que se

celebra els divendres, a les 22 h, a la plaça de les
Palmeres. El 17 d’agost actuarà La Follie, guanya-
dors del concurs Joves Talents 2016. Després
serà el torn de Suákata, el 24 d’agost, i tancarà el
cicle, el 31 d’agost, Soul Titoo s.
Pel que fa al cinema, continua en dos escenaris:
al Castell, amb les Nits al Castell, i a la platja, amb

el Cinema entre Palmeres. Al Castell es projectarà
“Jurassic Park” (18 d’agost), “Harry Poter y el
cáliz de fuego” (25 d’agost) i “Notting hill” (1 de
setembre). Quant al Cinema entre Palmeres, el 16
d’agost es projectarà “Jumanji. Bienvenidos a la
jungla” i el 30 d’agost “Tadeo Jones2”. En tots dos
casos, les projeccions comencen a les 22h i l’en-
trada és gratuïta. n

Les restes del rinoceront s’han trobat al jaciment de Ca N’Aymeric

L’alcaldessa Maria Miranda i la regidora responsable
de l’Arxiu Municipal, Lourdes Armengol, amb l’equip
d’arqueòlegs que han participat a l’excavació de
Ca N’Aymeric

L'Oficina de Turisme, acreditada com
a Punt d'Informació Turística del Baix Llobregat

L’ Oficina de Turisme de Castelldefels ha estat
acreditada novament com a Punt d'Informa-

ció Turística del Baix Llobregat. El Consorci de Tu-
risme del Baix Llobregat va posar en marxa l'any
2016 el programa PIT (Punts d'Informació Turís-
tica), en col·laboració amb la Diputació de Barce-
lona, amb l’objectiu d’ampliar la xarxa d'oficines
de turisme amb altres espais, empreses i entitats

de la comarca.
Castelldefels manté dues oficines de turismo
obertes, al centre de la ciutat (carrer Pintor Serra-
santa)  i a la platja (al passeig Marítim, a l’altura
del carrer 11) durant la temporada alta que va
d’abril a setembre. L’horari és, de 10 a 14h i de 16
a 19.30h de dilluns a diumenge. n
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del Rinoceront posen al descobert
un ric passat paleontològic que ens

permet navegar al llarg dels mil·lennis.
El jaciment de Ca N’Aymerich, és un pou
d’història acumulada que, gràcies a la feina
del Grup de Recerca del Quaternari,
es converteix en un pou de coneixement.
L’exposició temàtica a la Biblioteca Ramon
Fernàndez Jurado que estem preparant,
ha de ser un primer pas en la divulgació
d’aquest coneixement, que ens parla també
dels processos de canvi climàtic,
però només ha de ser un primer pas cap
a un futur centre d’interpretació “Orígens”,
amb una dotació pressupostària adequada
a la gran rellevància de les troballes. n

Jordi Maresma
(ERC)

Regidor de Cultura, Festes 
i Participació Ciutadana

ORIOL PAGÈS

L a plaça de l'Església va tornar a ser l’esce-
nari, el 21 de juliol de la celebració del tradi-

cional Dissabte Solidari. Organitzada pel Consell
Municipal de Pau i Solidaritat de Castelldefels, i
amb la col·laboració de la Diputació de Barce-
lona, la festa busca reivindicar valors que contri-
bueixin a crear una societat més justa i a millo-
rar la vida al planeta. L'eradicació de la pobresa,
la lluita contra la fam, la consecució d'una salut i

La plaça de Castelldefels es va omplir a favor d’una societat més justa

El Dissabte Solidari torna a reivindicar els valors
que contribueixin a crear una societat més justa

Els infants saharauis i bielorussos i les famílies
d’acollida van ser rebuts per membres del govern
municipal

U n estiu més, infants saharuís i bielorussos
estan passant l’estiu a Castelldefels grà-

cies a la col·laboració solidària de les famílies de
la ciutat. Aquest any han vingut cinc infants del
Sàhara i 10 nens i nenes de Bielorússia. 
Castelldefels-Sàhara, amb el suport del Consell
Municipal de Cooperació, organitza l'acollida
d'infants dels campaments del Sàhara. El princi-
pal objectiu de l'acollida és de caràcter sanitari
(passaran revisions mediques completes i pro-
grames de previsió de millora de la seva salut),
encara que també es pretén difondre la situació
del poble sahrauí. 
Pel que fa als infants bielorussos, participen pro-
grama estival d'acollida solidària de joves proce-
dents de la zona afectada per l'accident nuclear
de Txernòbil, organitzat per l'Associació d'Aco-
llida de Nens de Bielorússia, amb la col·laboració
de l'Ajuntament. Durant els mesos d'estiu els
nens i nenes viuen amb famílies per poder gau-
dir d'una alimentació i un ambient lliure de la ra-
dioactivitat que encara existeix al seu país. n

educació digna o l'assoliment de la igualtat de gè-
nere van ser alguns dels temes tractats, junta-
ment amb la importància de preservar el medi
ambient a través del consum responsable. Taller
d'artesania, exposicions, degustacions i informa-
ció sobre iniciatives a les parades de les ONG lo-
cals van ser les principals atraccions de l'esdeve-
niment. n
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versitat de Barcelona, encapçalat pels in-
vestigadors Joan Daura (Universitat de
Barcelona) i Montserrat Sanz (Universi-
dad Complutense de Madrid) i estan
finançades per l'Ajuntament
de Castelldefels i el Servei d'Arqueologia
i Paleontologia de la Generalitat



El Ple de l’Ajuntament acorda
Ple municipal del 19 de juliol de 2018

VÍDEOS COMPLETS DELS PLENS:
castelldefelsTV.org

Aprovació dels increments de les retri-
bucions dels empleats públics de l'Ajun-
tament de Castelldefels establert a l'ar-
ticle 18 dos de la Llei 6/2018, de 3 de ju-
liol, de Pressupostos Generals de l'Estat
per a l'Exercici 2018

Es porta a aprovació l’increment màxim permès  de
les  retribucions del personal de l’Ajuntament de Cas-
telldefels (acollit a l’acord de condicions) vigents a 31
de desembre de 2017, en els conceptes salarials pre-
vistos als articles 9 i 10 del vigent acord de condi-
cions de treball de la mesa general de matèries
comuns pel personal al servei de l'Ajuntament de
Castelldefels ( laboral i funcionari), i aplicar aquest in-
crement a la nòmina del mes d’agost de 2018, amb
efectes de l’1 de gener de 2018.També Aprovar, en el
moment en que sigui publicat i traslladat l’acord del
Consell de Ministres, l’increment addicional de les re-
tribucions dels empleats/des municipals (acollits a
l’Acord de condicions) del 0.25%. Per últim, es fixa en
la quantitat de 18.235.020.-€ la massa salarial del
personal (funcionari i laboral)

n S’aprova per unanimitat

3 Moció que presenta el grup municipal d'ERC per a la salvaguarda del
conjunt patrimonial històric i paisatgístic del Castell i el seu entorn

La moció proposa presentar i debatre amb al veïnat la proposta estratègica “Anàlisi urba-

nística de les zones verdes i equipaments en el municipi de Castelldefels, proposta per a

la millora de l’estructura urbana” entregat per l’AMB el novembre de 2017 i que ERC consi-

dera de vital importància per poder repensar la ciutat i alhora dotar Castelldefels d’un

parc d’habitatge de lloguer social. Així mateix, demana continuar posant en valor i recupe-

rant el conjunt del patrimoni històric, natural i paisatgístic de Castelldefels. D’altra banda,

es proposa que, com que lamodificació puntual del PGM que ha fet possible aquest pro-

jecte urbanístic, també va comptar amb el vot dels senyors Manuel Reyes i David Solé,

ambdós regidors avui i el 2007, del Grup Municipal del PP, es proposa que s’acordi que

responguin amb el seu patrimoni personal o el del seu partit “per la inseguretat jurídica

que es pugui generar i que no sigui el veïnat de Castelldefels qui n’hagi d’assumir els cos-

tos”. Així mateix es proposa acordar l’estimació de les al·legacions presentades per ERC el

14 de novembre de 2007 com a punt de trobada per al debat i, si s’escau, incorporar el se-

guiment arqueològic i estudi d’impacte paisatgístic i de biodiversitat a qualsevol actuació

que es faci. També sol·licita a la Direcció General del Patrimoni Cultural la revisió de l’in-

forme relatiu a l’entorn paisatgístic, i ja que properament es museïtzarà el castell de Cas-

telldefels, i en previsió de l’increment de visitants, demana la convocatòria de la Taula de

Mobilitat per revisar de forma participada la nova situació. Donat que han passat 10 anys

des de l’aprovació del projecte, la moció sol·licita també l’actualització dels estudis rela-

tius a l’entorn paisatgístic i de medi ambient. I per últim, i en base a algunes de les pro-

postes abans assenyalades, se sol·licita la suspensió cautelar de les obres.

Els grups que formen l’equip de govern presenten una esmena a la totalitat en què es

demana ontinuar vetllant perquè la ciutat es desenvolupi mantenint l'equilibri entre el seu

desenvolupament urbanístic i la preservació del seu entorn natural, dins dels marcs legals

establerts, de forma transparent i participada pel veïnat. així mateix, insta a prendre com a

base el document de l’Àrea Metropolitana de Barcelona sobre equipaments i espais verds

per tal de poder repensar Castelldefels de cara al futur. La moció també demana que s’a-

cordi que  l’actuació urbanística a desenvolupar en l’àmbit del sector del carrer Pietat, l'Av.

Manel Girona i l'Av. Primer de Maig protegeixi l’actual entorn natural implantant mesures co-

rrectores específiques, amb actuacions de millora forestal com el manteniment dels pins

que estiguin en bon estat, la plantació d’altres espècies arbòries autòctones i protegides

(lledoners, oliveres, garrofers i/o margallons per exemple) i replantant tots els arbres que

es retirin.A ixí mateix demana que es treballi per mantenir al màxim l'entorn verge, amb una

urbanització poc agressiva, incrementant el patrimoni verd de la ciutat, amb especial cura

en identificar i preservar la màxima riquesa existent de biodiversitat. La moció proposa que

l’accés al Castell adaptant-lo a la mobilitat de tothom, infants, gent gran, persones amb la

mobilitat reduïda i/o amb diversitat funcional, i ampliar-ne el Parc permeabilitzant el tram on

es construiran els edificis amb un espai verd que connectarà amb el Castell. També sol·licita

que s’encarregui un nou estudi de mobilitat per adaptar l’entorn al projecte de museïtzació

del Castell, es preservi el patrimoni històric i arquitectònic de la ciutat integrant la torre de

Guaita amb l’entrada al Castell, que s’acordi amb el promotor que els habitatges de la seva

propietat es destinaran a lloguer i no tindran ús de pis turístic, que es destinin  els més de

100 habitatges que construirà l'Ajuntament a lloguer social i es gestioni la compra de les

parcel·les dels propietaris del carrer Pietat. Per últim, es demana la condemna les actituds

amb objectius exclusivament populistes i electoralistes.

3

3
Aprovació de l'acord per al desenvo-
lupament del Servei d'Atenció Inte-
gral Local per a les persones LGTBI

n S’aprova amb els vots a favor de PSC,
Movem, ERC, CSPot i PDeCAT, i l’abstenció de
PP i Cs

Es porta a aprovació la signatura de l'Acord per
al Desenvolupament del Servei d'Atenció Inte-
gral (SAI) local per a les persones LGBTI ,  entre
l'Ajuntament de Castelldefels i la Direcció Ge-
neral d’Igualtat del Departament de Treball,
Afers Socials i Famílies. Amb aquest acord es
podrà desplegar el model local d’ oferiment del
servei que formarà part de la Xarxa de Serveis
d’Atenció Integral de Catalunya. Així, a més, es
dona compliment a la Llei 11/2014, del 10 d’oc-
tubre per garantir els drets de lesbianes, gais,
bisexuals, transgèneres i intersexuals i per
eradicar l’homofòbia, la bifòbia i la transfòbia,
que té com a objectiu establir i regular els mit-
jans i les mesures per fer efectiu el dret a la
igualtat i a la no-discriminació per raó d’orien-
tació sexual, d’identitat de gènere o d’ expres-
sió de gènere, en els àmbits tant públics com
privats, sobre els quals l’Administració de la
Generalitat i els Ens Locals tenen competèn-
cies i han de garantir el seu compliment i pro-
moure les condicions per a fer-la plenament
efectiva en els àmbits competencials respec-
tius. 

n S’aprova per unanimitat

El Ple Municipal és retransmès íntegrament en directe per Facebook Live
(facebook.com/ajuntamentdecastelldefels), castelldefels.org, CastelldefelsTV.org,

elcastell.org i RadioCastelldefels.org com a part de les mesures de transparència
adoptades per l’equip de Govern. En aquests tres darrers portals també s’arxiva i

és a disposició de tothom per mirar-lo i/o escoltar-lo ‘a la carta’

Aprovació de la massa salarial laboral
de l'Ajuntament de Castelldefels i les
empreses municipals (Jarfels SA, i SAC
SA) per a l'exercici 2018

Es tracta d’aprovar la massa salarial laboral de l’Ajun-
tament i els seus ens instrumentals per a l’exercici
2018 en els següents termes: 

- Massa salarial laboral de ll’Ajuntament de Castellde-
fels: 2.624.666.-€- Jarfels,SA : 2.243.272.- €- SAC,SA
: 3.896.590.-€  Massa salarial laboral total:
8.764.528.-€

n S’aprova amb els vots a favor de PSC, Movem,
ERC, CSPot i PDeCAT, i l’abstenció de PP i Cs

3

Comença el ple amb la lectura dels escrits presentants
per la Federació d'Associacions de Veïns de Castellde-
fels (FAVC) sobre la seguretat vial al c/Manuel Girona,
de l'Associació de Consum Responsable Travalera
sobre El Turó del Castell i de la Junta de Personal de l'A-
juntament de Castelldefels sobre la lipoatròfia semicir-
cular que afecta a personal municipal.

Atorgament de medalles a la dedicació
al servei policial i altres reconeixements
públics

Medalles per dedicació policial a 20, 25 i 30 anys i a
diferents cossos policials i agents per la seva actua-
ció i ciutadans per la seva col·laboració.

n S’aprova per unanimitat

3

Aprovació definitiva del Pla de Mobi-
litat Urbana Sostenible de Castellde-
fels

Es tracta d’aprovar de manera definitiva el Pla
de Mobilitat Urbana Sostenible de Castelldefels
2016-2022, que havia estat aprovat inicialment
el 27 d’octbre de 2016. S’estimen en part les
al·legacions presentades per la Sra. Judit
Guasch, que actua en nom i representació
l’AAVV del Centre, d'acord amb l'informe emès
pels Serveis Tècnics municipals.

n S’aprova amb els vots a favor de PSC,
Movem, ERC, CSPot i PDeCAT, el vot en contra
de PP i l’abstenció de Cs

3

Moció oberta en defensa de l'entorn natural del Castell de
Castelldefels que presenta el grup municipal de C's

La moció reclama que s’aturi el projecte d’obres, urbanització i creació d’un nou aparca-

ment a l’entorn del c/Primer de Maig i c/Pietat objecte de modificació de planejament a

l’any 2008 i instar a la propietat  per tal que col·labori en la solució del problema, que s’a-

provi la creació d’una comissió amb sessions públiques i transparents per avaluar pos-

sibles alternatives a la solució d’aquest problema. Així mateix, es demana que es

mantingui la construcció d’habitatge social en entorns més apropiats i cercant tot tipus

de possibilitats i iniciatives i que s’aprovi la creació d’una comissió per elevar les conclu-

sions de possibles solucions a tota ciutadania per a la seva consulta i votació. Per últim,

sol·licita l’auxili i la col·laboració de la Diputació de Barcelona, la Generalitat, L’Estat i la

Unió Europea.

El mateix grup de C’s i el PP presenten una  esmena a la totalitat en què es demana

estudiar, dins d’una comissió en la que estiguin des totes les parts (plataforma veïnal,

grups polítics de la ciutat, constructors i promotors i les diferents associacions de

veïns) fórmules, jurídiques, urbanístiques i polítiques per salvarguardar els drets dels

propietaris i constructors i a la vegada dels veïns de castelldefels que volen preservar

l’entorn natural del sector del carrer Pietat, av. Manuel Girona i av.. Primer de Maig, com

per exemple, permutes i altres compensancions que puguin acordar. També que es man-

tigui la construcció d’habitatge social en els llocs apropiats, cercant tot tipus de possibi-

litats i iniciatives que no afectin a l’entorn natural del Castell de Castelldefels. Que la

comissió treballi per elevar les conclusions de les possibles solucions a tota la ciutada-

nia mitjançant consulta i votació del marc jurídic.  
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PRESERVEMOS LA PINEDA DEL CASTILLO

Manuel Reyes
Grup Municipal PP
ppcastelldefels@yahoo.es

Como muchos habréis podido saber, los veci-
nos de Castelldefels estamos viviendo una si-
tuación dramática debido a la destrucción del
entorno natural que conecta el Castillo de Cas-
telldefels con el Parque Natural del Garraf. Una
tala de árboles indiscriminada previa a la in-
minente construcción de dos nuevos edificios
que afecta a uno de los pocos entornos natu-
rales que nos quedan. A pesar de la multitudi-
naria protesta por parte de los vecinos que
acudieron a manifestarse a la puerta del
Ayuntamiento en el pasado pleno municipal,
el gobierno acabó rechazando la propuesta
vecinal de parar las obras y encontrar alterna-

tivas que pudieran conservar ese paraje natu-
ral al tiempo que se buscaban nuevas ubica-
ciones a las construcciones previstas.
De hecho, horas antes del pleno del mes de
julio, el gobierno local se reunía por la tarde
para conceder la licencia de obra que daba luz
verde a comenzar el proyecto. La mañana
previa, sin todavía la licencia de obras, se tala-
ban los primeros árboles y se desalojaba a las
personas que estaban acampadas en la pi-
neda.
Resulta extraño comprobar el silencio y la
complicidad de un partido como Movem, su-
puesto abanderado del ecologismo, o la in-

congruencia de ERC, que aun estando en con-
tra del proyecto en 2007, ahora lo abandera
aportando más de un millón de euros del pre-
supuesto municipal. Nos sorprende que
ambos partidos sigan permaneciendo en el
gobierno, y consintiendo que se lleven a cabo
proyectos que dicen no compartir pero que a
la hora de la verdad apoyan y respaldan por
su pacto de no agresión con la alcaldesa.
A menos de un año de las elecciones munici-
pales, está claro que sólo les interesa mante-
ner el poder y la silla por encima de los
intereses de los vecinos de Castelldefels a los
que decían defender cuando alcanzaron el

pacto de gobierno. En vista de los hechos,
está claro, que eso no es querer lo mejor para
la ciudad. No se preocupan por preservar el
presente ni el futuro de nuestro patrimonio y,
por ello, ahora más que nunca, vamos a se-
guir trabajando intensamente desde el PP
para construir una alternativa de gobierno
que cuide Castelldefels, que respete a sus ve-
cinos , y que tenga la capacidad de poder con-
servar el patrimonio natural que el gobierno
municipal aun no ha lapidado. Finalmente, os
animamos a todos a que disfrutéis de un feliz
verano y de la fiesta mayor de Castelldefels. n

PER UNA MOBILITAT SEGURA I SOSTENIBLE

Candela López 
Grup Movem Castelldefels
movemcastelldefels@gmail.com

Un dels objectius de Movem Castelldefels és el
foment de la mobilitat segura i sostenible, i
amb això ha d’anar implícit fer espais més
amables pels vianants i el foment de l’ús de la
bicicleta. Amb aquest objectiu es va establir el
Pla de Mobilitat treballat amb la ciutadania,
aprovat al ple del mes de juliol d’aquest any.
En el marc del desenvolupament d’aquest pla,
es van portant a terme diferents actuacions,
una d’elles era pacificar el carrer Manuel Gi-
rona, un punt de la ciutat que genera molt de-
bat i contraposició d’opinions. En una cosa to-
thom hi està d’acord: el trànsit de vehicles pel
carrer Manuel Girona és superior als 10.000

diaris i per tant s‘ha de garantir la seguretat i
pacificar-lo.
Aquests dies s’ha procedit a realitzar una ac-
tuació en aquesta zona, que ha consistit a ele-
var un dels passos de vianants i l’ampliació de
tots els carrils, comportant la supressió del
carril bicicleta. Per a Movem Castelldefels
aquesta no era la millor solució havent-hi d’al-
tres, i per tant, hem manifestat el nostre des-
acord des del primer moment. Entenem que el
carrer Manuel Girona deixi de tenir carril bici-
cleta dificulta els itineraris a seguir per als
desplaçaments de forma segura i ordenada
per la ciutat. Movem Castelldefels hem estat

en minoria a l’equip de govern amb aquesta
decisió, però sí que hem exigit el trasllat im-
mediat a un dels carrers adjacents, per garan-
tir la connexió amb l’avinguda Constitució, eix
principal de la ciutat, i la connexió poble-platja
per l’avinguda del Canal.
Des de l’inici del mandat, des de Movem Cas-
telldefels hem contribuït amb escreix a la mi-
llora de la mobilitat sostenible a la ciutat, amb
la remodelació de l’aparcament darrera de
l’estació, que incorpora el sistema “park and
ride”, afavorint aquells que fan servir el trans-
port públic, i amb el nou carril bici que con-
necta el poble amb les instituts, l’estació i la

universitat. També, amb la compra de tota la
maquinària de neteja de l’empresa municipal
SAC a gas o elèctrica, per reduir l’emissió de
CO2. I aviat, l’avinguda Constitució comptarà
amb carril bicicleta i un bus ràpid que connec-
tarà Castelldefels amb Cornellà. Tot això, cul-
minarà amb l’aprovació del pla de foment de
l’ús de la bicicleta en el que s’està treballant i
que aviat sortirà a la llum.
Des de Movem Castelldefels treballem per re-
duir les emissions de CO2 a la nostra ciutat,
impulsant accions en la lluita contra el canvi
climàtic i apostant per una ciutat més saluda-
ble i més amable per a tothom. n

REMODELACIÓN DE LA AVENIDA MANEL GIRONA

Jordi Planell
Grup Municipal PSC
gms.castelldefels@gmail.com

Si circula usted por la Avenida Manel Girona,
habrá notado que se han realizado cambios.
Desde el grupo Socialista llevamos tiempo
trabajando para que estos cambios sean una
realidad. Sobre todo por motivos de seguri-
dad, teniendo en cuenta la dificultad para cir-
cular en la vía, la escasa visibilidad, y los
accidentes que han tenido lugar. Es por eso
que durante meses nos hemos reunido con
vecinos y comerciantes de la zona, también
con la Policía Local, para establecer qué línea
debería seguir la remodelación de la Av.
Manel Girona.

Si circulan por la Avenida, habrán notado que
hemos ensanchado los carriles de circulación
en ambos sentidos, permitiendo una mayor
fluidez. La zona de estacionamiento para la
carga y descarga también se ha ensanchado,
facilitando así las maniobras de los
camiones.
Es importante destacar que hemos trasla-
dado el carril bici, que se situará en otra calle
(en fase de estudio) para seguir garanti-
zando la conexión playa-montaña en bici-
cleta. Hemos elevado un paso de peatones a
la altura de la c/General Palafox, que contará

con sistema de LEDS. En las próximas sema-
nas, se elevará el paso de peatones entre
c/Iglesia y Av. Manel Girona.
En el tramo situado entre la plaza Juan XXIII
y c/Mayor hemos colocado una pequeña
capa de asfalto. En la entrada y salida de la
Avenida, y en los accesos, se están pintando
señales de reducción de velocidad 30, así
como se añadirá la señalización vertical.
Seguiremos atentos la evolución de los
cambios que se han realizado en la Avenida.
Junto con la Alcaldesa de Castelldefels,
Maria Miranda, trabajamos en todos los

barrios para tomar nota de necesidades y
proponer soluciones. Estamos a vuestra
disposición para cualquier comentario: Po-
déis enviarnos un WhatsApp al 618 41 24 72,
y desde el PSC Castelldefels nos pondremos
en contacto. Entre todos, entre todas, conse-
guiremos que la ciudad siga avanzando.
Nos gustaría finalizar el artículo deseando
animando a todos los vecinos y vecinas de
Castelldefels a participar en la Fiesta Mayor.
Estamos convencidos que, con la máxima
participación de entidades, asociaciones,
vecinos, las fiestas serán un éxito. n

CASTELL, HABITATGE SOCIAL I PARTICIPACIÓ CIUTADANA

Jordi Maresma
Grup Municipal d’ERC
castelldefels@esquerra.org

La gestió del territori que han fet fins ara
els diferents ajuntaments, s’ha caracteritzat
sempre per la manca de visió de conjunt
i de futur; per la cessió de la iniciativa als
interessos privats; i en un paternalisme
substitutiu de la participació ciutadana. Les
mancances urbanístiques amb perspectiva
social, queda al descobert el 2007, quan una
majoria aclaparadora del Consistori aprova
l’actual planejament de l’entorn del castell:
després de la urbanització de la Muntanyeta,
Canyars i Can Vinader i la seva població amb
els qui fugen d’una Barcelona turística,
ja pràcticament no queda sòl públic que

permeti compensar els dèficits d’habitatge
social.
Castelldefels, tot i créixer en 1.000 habi-
tants/any, està expulsant els membres més
desafavorits de les classes populars i és
incapaç d’acollir els seus propis fills i filles,
que han de marxar més enllà de l’àrea
metropolitana.
La defensa que vam fer ERC en el darrer Ple
Municipal de la municipalització del sòl
i dels drets edificatoris entre els carrers
Manel Girona i Pietat, trasllada el debat des
de la legalitat a la voluntat política, cosa que
permet recuperar la nostra proposta de con-

sulta ciutadana que el Ple ens va tombar
el 2007.
Una consulta que no pot ignorar la protecció
paisatgística i mediambiental de l’entorn del
castell ni oblidar l’actual situació d’emergència
social i el seu més que previsible agreujament
amb la segona bombolla immobiliària que ja
tenim al damunt i que afectarà especialment el
lloguer. Cal doncs trobar solucions en habitatge
social que no comprometin els pulmons verds
de la nostra ciutat, i fer-ho de la mà de les enti-
tats de la Taula de l’Habitatge i de les ecologis-
tes. Aquestes solucions poden anar en la línia
de culminar la compra a la SAREB de l’edifici del

carrer Santiago Rusiñol, llargament
reivindicada per la PAH, cercant la complicitat
de la Generalitat de Catalunya; la planificació
de promocions públiques de lloguer social;
i la cessió de sòl municipal a cooperatives
d’habitatge.
Hauria de resultar evident que en tres anys,
i amb tres regidors de 25, difícilment es
poden corregir les mancances i les dinàmi-
ques establertes al llarg de més de quatre
dècades i que estan profundament arrelades.
Abandonar i renunciar no és una opció.
És una feina de tots i de totes repensar
Castelldefels amb visió estratègica. n

EN DEFENSA DEL ENTORNO NATURAL DE NUESTRO CASTILLO

Guillermo Massana
Grup Municipal Ciutadans
castelldefels@ciudadanos-cs.org

Desde Cs no podemos más que lamentar la
situación a la que nos han llevado los dife-
rentes equipos de gobierno que hemos te-
nido en nuestro Ayuntamiento.
Mostramos nuestra tristeza por los hechos
acaecidos en el entorno natural del castillo,
marcados por la falta de empatía y sensibi-
lidad que ha mostrado, una vez más, el
equipo de gobierno formado por PSC,
Movem, ERC, Castelldefels Si Puede y CIU

hacia los vecinos de la ciudad.
Condenamos las actitudes y actuaciones
incívicas frente a bienes comunes y perso-
nas, la indignación y la protesta son com-
patibles con el respeto y la convivencia.
Cs Castelldefels se encuentra en la misma
postura hoy que hace once años, no hemos
cambiado nuestra creencia de que es de in-
terés general preservar el entorno del cas-
tillo, no tenemos mochilas, ni hipotecas, ni

le debemos favores a nadie, por eso coinci-
dimos y apoyamos la postura de muchos
vecinos de la ciudad. Lo hicimos en 2007,
2008 y nos revindicamos ahora.
Nos parece desoladora la profunda insensi-
bilidad por parte de los partidos del equipo
de gobierno que creemos que no han ago-
tado las posibilidades legales para buscar
la mejor solución. No entendemos cual es
la poderosa energía que lamina presupues-

tos y valores ideológicos previos y fun-
ciona como argamasa de tan diverso y dis-
crepante equipo de gobierno. 
¿Qué ganan con todo esto, con esta forma
de proceder?
Han sido unas semanas tristes para nues-
tra ciudad, pero no queremos despedir el
curso político sin desear unas buenas y
merecidas vacaciones a todos, seguiremos
trabajando por nuestra ciudad. n
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PUBLICITAT

Xavier Amate
Portaveu PDeCAT
castelldefels@cdc.cat

Quan parles amb gent que porta tota la vida a
Castelldefels et dones compte de la transfor-
mació que ha sofert.  Només hem de veure la
població resident  fa uns 30 o 50 anys i ara,
actualment som més de 67.000 habitants.
Exemples d’aquesta transformació són els ba-
rris de  nova creació com Muntanyeta i Can-
yars, els canvis com  del carrer església  que
va passar  a ser peatonal, fins i tot si recordeu,
la plaça de l’església d’una rotonda  ha passat
a ser un  eix central de la nostra ciutat. 

Seguint amb aquesta idea, nosaltres tenim
nous reptes on la convivència entre els diver-
sos actors  de la mobilitat urbana, els via-
nants, les bicicletes, el transport públic i el
privat siguin els protagonistes.   La ciutat és
viva i demana tenir una visió de futur, de pla-
nejament.  
És per aquest motiu que volem una ciutat in-
tegradora, sostenible i millor ambientalment.
Quan diem això només és pel tema de qualitat
de l’aire sinó també acústic. 

Estem fent millores en  les parades d’autobu-
sos, amb els planells, posant més i moltes
més amb marquesines. Per què la gent pugui
arribar abans i millor, amb menys temps de
recorregut tenim els bus exprés de Castellde-
fels a Barcelona, i en aquesta línia , tindrem el
bus que connectarà fins a Cornellà amb un
carril bici al costat, l’anomenat projecte C-245. 
Som conscients que la clau regeix en els va-
lors socials que li donem a les persones i al
seu voltant, per això, amb col·laboració amb

les escoles es fa l’educació vial i es fan amb la
direcció i les AMPA O AFA  de cada escola,  els
camins escolars.  En aquest constant canvi
de ciutat, tenim nous actors com  patinets
elèctrics, Hoverboard, segways, entre altres,
que també hem de tenir present. 
Queda molt per fer, moltes noves visions. Però
no podem ni volem perdre el nostre nord, les
persones com a motor d’una ciutat. n

Les farmàcies Puig, Chalmeta, Monill, Mallasén, Martínez
i Albalà fan guàrdies de 24 hores. Els horaris de la resta de
farmàcies de guàrdia varien segons si és dia festiu o feiner,
ja que el servei d’urgències està cobert per les farmàcies
Puig i Monill; l’horari de les quals comença a les 20 h.

Telèfons d’utilitat pública
Servei d’Informació Municipal 010
Ajuntament (Oficina d’Atenció Ciutadana) 93 665 11 50
Ambulàncies (24h.) 112
Sanitat Respon: cita prèvia (als dos ambulatoris) 902 111 444
Centre d’Atenció Primària ABS Can Bou 93 665 56 59
Centre d’Atenció Primària ABS El Castell 93 636 66 60
Biblioteca Ramon Fernàndez Jurado 93 636 96 97
Bombers 112
Cáritas Parroquial 93 636 34 16
Casal de Cultura 93 664 16 52 
Cementiri 93 665 29 26
Cal Ganxo (reserves alberg i activitats ambientals) 93 474 74 74
Centre de Suport a l’Economia La Guaita 93 635 25 75
Centre Frederic Mompou 93 636 41 44
Centre Sòcio Cultural Vista Alegre 93 634 21 11
Correus 93 665 13 40
Creu Roja 93 665 82 51
Espai Montserrat Roig - Informació per a Dones i LGTBI 667 871 709 
Escola Municipal de Dansa 93 634 20 33
Jutjat de Pau 93 665 70 58
Mossos d’Esquadra (emergències) 112
Oficina Mpal. de Consum (OMIC) 93 665 11 50
Oficina de Turisme Local i Comarcal 93 635 27 27
Policia Local 092 · 93 636 03 20
Policia Nacional  (DNI, passaports: 902 247 364) 93 635 03 03
Poliesportiu Municipal 93 664 10 54
Punt d’Informació Juvenil 93 665 79 50
Ràdio Castelldefels 98.0 FM — radiocastelldefels.org 93 664 17 52
Servei de Normalització Lingüística 93 664 42 11
Tanatori de Ponent 93 633 34 10
Transports públics — www.emt-amb.com 010

Farmàcia Albalà
Rda. Otero Pedrayo, 32 (Canyars) · Tel. 93 636 10 59

Farmàcia Chalmeta
C. Arcadi Balaguer, 67 · Tel. 93 665 08 94

Farmàcia Galcerà (De la Platja)
Pg. Marítim, 249 · (Club Nàutic) Tel. 93 665 74 09

Farmàcia Gordo
Autovia (Cruïlla Av. dels Banys) · Tel. 93 665 18 93

Farmàcia Muntanyeta
C. Pintor Serrasanta, 17 · Tel. 93 636 04 16

Farmàcia Garcia i Corres (Castelldefels Centre)
C. Arcadi Balaguer, 17 · Tel. 93 106 98 53

Farmàcia Itarte
Av. de la Pineda, 20-22 · Tel. 93 665 48 11

Farmàcia Lladós
Av. Constitució, 378 (Baixador) · Tel. 93 665 00 83

Farmàcia Llorens (Diloy)
Agustina d’Aragó, 87 (Vista Alegre) · Tel. 93 665 26 94

Farmàcia Mallasén
C. Narcís Monturiol, 3 (Flora Park) · Tel. 93 665 50 11

Farmàcia Martínez
C. Viriat, 2 (Urbanització Castillo) · Tel. 93 665 11 38

Farmàcia Monill (Sentelles)
Av. Constitució, 138-140 · Tel. 93 665 12 44

Farmàcia Puig
Av. Diagonal, 30 · Tel. 93 636 12 80

Els diumenges:
Can Roca, Muntanyeta i Montmar

Els dilluns:
Bellamar, Vista Alegre, Can Vinader,
Canyars, Castell-Poble Vell i Centre

Els dimarts:
Poal i Baixador

Els dimecres:
Mar-i-Sol, Zona Universitària, Can Bou,
Les Botigues, Camí Ral i Granvia Mar

Els dijous:
Lluminetes i La Pineda

! Si el dia de recollida és festiu no
dipositi les deixalles. Esperi una
setmana.

! Als barris en què la recollida és els
dilluns les restes de poda es poden
deixar durant el cap de setmana.

Mobles i restes de poda

Recollida per barris

DEIXI ELS TRASTOS I RESTES DE JARDINERIA
A LA PORTA DE CASA, DE 21 A 23 H

Juliol 2018

Puig
Martínez
Itarte
Albalà
Lladós
Monill
Muntanyeta
Garcia i Corres
Chalmeta
Galcerà
Llorens
Mallasén
Gordo
Puig
Martínez
Itarte
Albalà
Lladós
Monill
Muntanyeta

Dijous
Divendres
Dissabte
Diumenge
Dilluns
Dimarts
Dimecres
Dijous
Divendres
Dissabte
Diumenge
Dilluns
Dimarts
Dimecres
Dijous
Divendres
Dissabte
Diumenge
Dilluns
Dimarts

12
13
14
15
16
17
18
19
20
21
22
23
24
25
26
27
28
29
30
31
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Garcia i Corres
Chalmeta
Galcerà
Llorens
Mallasén
Gordo
Puig
Martínez
Itarte
Albalà
Lladós
Monill

Dimecres
Dijous
Divendres
Dissabte
Diumenge
Dilluns
Dimarts
Dimecres
Dijous
Divendres
Dissabte
Diumenge

1
2
3
4
5
6
7
8
9
10
11
12

Centre d’Atenció Primària  ABS Can Bou:
Carrer Sevilla  Av. Màlaga- Tel. 93 665 56 59

Centre d’Atenció Primària  ABS El Castell:
Carrer Dr. Marañón- Tel. 93 636 66 60

Serveis sanitaris www.gencat.cat/ics/usuaris
Cita prèvia per a metges de capçalera i pediatria

Telèfon per als dos ambulatoris

902 111 444

Tren 
Consulti els horaris a

902 24 02 02
rodaliesdecatalunya.cat — renfe.es

Bus
Consulti els horaris a 

902 023 393
baixbus.com — emt-amb.com

SERVEIS

Farmàcies de guàrdia www.farmaceuticonline.com

Isabel Cabello
Grup Castelldefels Sí Pot
organizacion@castelldefels-sipot.org

Compartir objectius es converteix en un eix
vertebrador per la comunitat i els seus com-
ponents alhora que crea vincles que milloren
la convivència i la coresponsabilitat social en
allò públic i comú.
Amb aquesta pretensió i com una mostra més
de la ferma voluntat del consistori, i del nostre
grup municipal CSPOT, a implicar la ciutadania
en els processos de decisió, els pressupostos
participatius esdevenen un any més, el leit-
motiv per estimular la participació de tots el
castelldefelencs i castelldefelenques que ho

desitgin. Sabem que encara queda camí per
recórrer però plegats assolirem la Castellde-
fels més participativa que volem.
Durant la primera quinzena de juliol els parti-
culars majors de 12 anys, els representants
d’entitats, associacions, empreses i comerços
locals han pogut fer les propostes que han
considerat adequades per a millorar la nostra
ciutat.  Posteriorment seran sotmeses a un
filtratge sota criteris de viabilitat, econòmics i
territorials.  Arribats a aquest punt s’encetarà
la fase de votació, que es preveu serà durant

la segona quinzena de setembre i en la que la
ciutadania tindrà el poder decisiu. Els
500.000 €  destinats per aquesta finalitat es
repartiran equitativament entre les cinc
zones veïnals de la ciutat i serviran per a por-
tar a terme els projectes que els nostres con-
ciutadans hagin votat i escollit com els més
atractius i eficaços per a Castelldefels.
Ampliar el nombre de parcs infantils, instal·lar
més fonts d’aigua potable o més pipicans, fer
campanyes destinades a millorar l’educació cí-
vica, facilitar l’esport per a persones amb di-

versitat funcional, preservar i incrementar les
zones verdes de la ciutat, crear noves seus
d’associacions de veïns i altres entitats i mol-
tes més idees poden fer-se realitat amb els
pressupostos participatius on la ciutadania i el
govern municipal estan més a prop que mai.
Podrem estar orgullosos de la nostra ciutat
essent protagonistes del seu creixement i
evolució com una societat viva, sostenible,
solidària i responsable.  Votem les propostes
que més ens agradin, tots hi guanyarem, per-
què participar és el més important. n
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PARTICIPA I SIGUES PROTAGONISTA

LA CIUTAT AL SERVEI DE LES PERSONES




